
جهاد دانشـــگاهی در دوره جدید فعالیت خود حســـاب ویژه ای روی 
تجاری ســـازی داشـــته های علمی محققان خود باز کرده و می خواهد 
بخـــش قابـــل توجـــه ای از بودجـــه خـــود را از این طریق تامیـــن کند. این 
یت ویژه یکی از معاونت های این مجموعه یعنی »ستفا«  رویکرد مامور
یا همان ســـازمان تجاری ســـازی فناوری و اقتصاد دانش بنیان است که 
از اســـفندماه 1401 مدیریت آن برعهده مســـعود ابراهیمی گذاشته شده 

است. ابراهیمی، دانشیار گروه هوافضای دانشکده مکانیک دانشگاه 
یاســـت پارک علم و فناوری  تربیت مدرس اســـت که در کارنامه خود ر
و دبیری شـــورای فناوری پارک مدرس، سرپرستی مرکز پژوهشی طراحی 
ســـامانه های پرتاب دانشـــکده هوافضـــای دانشـــگاه صنعتی خواجه 
یابی عملکرد  نصیر الدین طوسی، عضویت در شورای راهبری پروژه ارز
پارک های علم و فناوری و تالیف بیش از 50 مقاله علمی و بین المللی را 
گون فرآیند تبدیل علم به  دارد. او در گفت وگو با »فرهیختگان« ابعاد گونا
فناوری و تامین اقتصاد جهاد را تشریح کرده است. او می گوید با تداوم 

این روند جهاد دانشگاهی می تواند در افقی هفت ساله به طور کلی از 
بودجـــه عمومی بی نیاز شـــود و اقتصـــاد خود را از کنار تعامل فناورانه با 
بخش خصوصی تامین کند. او استفاده از امکان هزینه کرد اعتبار مالیاتی 
کـــه در قانـــون جهش دانش بنیـــان تولید آمده و گســـترش بهره برداری از 
پارک ها و فضاهای نوآوری جهاد را دو راهبرد اصلی این مجموعه معرفی 
کرده است. ابراهیمی در آسیب شناسی موقعیت فعلی اکوسیستم علم 
، پیشـــنهادهایی هم به معاون جدید علم و فناوری و  و فناوری کشـــور
اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور داشته است که در ادامه می خوانید.

طراحـــی جهـــاد دانشـــگاهی بـــر افزایـــش ســـهم بخش خصوصـــی بـــه وســـیله 
یک ســـال اخیر چند طرح برای  تجاری ســـازی طرح های پژوهشـــی اســـت. در
تجاری ســـازی معرفـــی شـــدند؟ ارزش رقمـــی این طرح ها چقدر اســـت؟ چند 
درصد از بودجه فعلی جهاد قابل دسترســـی با برنامه تجاری ســـازی طرح های 

فعلی جهاد است؟
من از بخش آخر سوال شروع کنم، با برنامه ریزی که انجام شده درخصوص 
ی هستند  ی ساز کز رشد در یک بخشی از حوزه تجار اولی توسعه پارک ها و مرا
و دوم بحث مشـــارکت با بخش خصوصی اســـت؛یعنی ما با این دو راهبرد 
یم. فکـــر می کنیم که مثلا کمتر  ی به جلو می رو ی ســـاز اصلـــی در حـــوزه تجار
از یک دهه، یعنی تا 1410 جهاد دانشـــگاهی بتواند مســـتقل از بودجه دولت 
اداره شـــود، یعنـــی کل بودجـــه خود را از ایـــن محل تامین کند از آن جهت که 
توانمندی ها، دانشـــمندان، محققان و زیرساخت خوبی دارد؛ فقط نیازمند 
استراتژی و راهبرد کلانی بوده که این موارد را تبدیل به ارزش افزوده و ثروت 
ی شده  کند. این اســـتراتژی خوشـــبختانه با حضور  دکتر مســـلمی پیاده ساز
اســـت. مـــن فکـــر می کنـــم در میان مدت، یعنی تـــا 1407 می توان بـــه این فکر 
کـــرد کـــه حـــدود 30 تا 40 درصد بودجه مورد نیاز جهـــاد را بتوانیم از این محل 
ی کل  تعییـــن بکنیـــم و در یـــک زمـــان بلندمدت تـــر یعنی تا1410 می تـــوان رو

یزی کرد.  بودجه برنامه ر

ید؟ نســـبت به رقم فعلی داده ای دار
گرچه ما در حدود یک سال  در حال حاضر واقعا عدد خیلی ناچیزی است؛ ا
گذشـــته، فکر می کنم حدود ســـه همت قرارداد مشارکت با بخش خصوصی 
داشـــتیم. به این معنا که در زیرســـاخت های جهاد یا در دانشـــمندی جهاد 
ی ها  ی شد این سرمایه گذار ی می شود. بعد از اینکه سرمایه گذار سرمایه گذار
مولد می شـــود و برای جهاد تولید ثروت می کند. این ســـه هزار میلیاردی که 
الان قرارداد شده تا دوباره جذب شود طبق پیش بینی ما یک فرآیند حدودا 

دوســـاله اســـت که بعد از آن این سرمایه ها شروع به بازدهی می کنند. 

از چند قرارداد و طرح دانش بنیان چنین عددی را به دســـت آوردید؟
این ســـه همت حدود هفت یا هشـــت طرح اســـت که با اشـــل های مختلف 
یعنـــی از طـــرح هـــای10 یا 20 میلیاردی داشـــتیم تا60 یـــا 70 میلیاردی یا حتی 
تـــا 100 میلیـــارد یـــا200 میلیاردی و تـــا 1500 میلیاردی طرح هایی را داشـــتیم. 
ی ما تا پایان امســـال برای ســـه هزار میلیارد بـــود که الان محقق  هـــدف گـــذار
گر این برنامه ها با  شـــده اســـت؛ فکر می کنیم که ان شـــاءالله تا پایان ســـال، ا
تغییـــر سیاســـت های دولت دســـت خوش تغییر نشـــود، از مـــرز چهار یا پنج 

هزار میلیارد عبور می کنیم. 

نســـبت به سال گذشته چقدر رشد داشته است؟
مـــا تقریبـــا چنین برنامه ای در جهاد نداشـــتیم، یعنی اینکه مشـــارکت بخش 
خصوصی در کنار دانش فنی جهاد باشـــد، این یک راهبرد جدیدی اســـت 
کـــه کمتـــر از دو ســـال از عمرش می گـــذرد. تا قبل از آن هـــر اتفاقی هم افتاده 
ی جهاد از محل بودجه خود آن بوده  مبتنی بـــر بودجـــه دولتی و ســـرمایه گذار
اســـت. این راهبرد جدید چیزی کمتر از دو ســـال است که در حال پیگیری 
اســـت و بـــا ایـــن نـــگاه که ما از ســـرمایه های بخش خصوصی که امســـال هم 

کید قرار گرفته، در بحث مشـــارکت مردمی بتوانیم اســـتفاده کنیم.  مورد تا

قراردادهای جهاد با مجموعه دولتی هم محاســـبه شدند؟
خیر آنها جدا است. جهاد یک بودجه دولتی دارد. در واقع ردیف بودجه ای 
است که از دولت می گیرد. حدود 25 درصد کل بودجه است که برای مثال 
در ســـال 1402، 400 میلیـــارد تومـــان بـــوده و کل بودجه جهاد در آن ســـال پنج 
هزار و 600 میلیارد تومان بوده اســـت. این1400یعنی حدود 25 درصد بودجه 
جهاد، مابقی آن از محل درآمدهای حاصل شـــده اســـت مانند درآمدهایی 
که از حوزه آموزش و درمان کســـب می شـــود. مثلا ما چندین مجموعه درمان 
یم و در حوزه قراردادهای پژوهشی که عمدتا با  ی و درمان سرطان دار نابارور
یم؛ در راهبرد جدید به جای اینکه متکی  دولت است. این موارد را کنار بگذار
باشـــیم به بودجه دولتی و قراردادهایی که از دولت می گیریم، ســـراغ فضای 
یم. یعنی بخش خصوصی در قســـمتی که  بخـــش خصوصـــی در اقتصاد برو
ی کند و آن دانش را تبدیل کنیم به محصول و  یم سرمایه گذار دانش فنی دار
بفروشیم. برای اینکه تقریب به ذهن شود، ما در جهاد دانشگاهی دانش فنی 
یم. سال گذشته ما پیشنهاد کردیم که بخش  یادی گیاه دارویی را دار تعداد ز
ی کند که موجب تاســـیس شـــرکت  ی چهار اقلام ســـرمایه گذار خصوصی رو
مشترک بین جهاد دانشگاهی و بخش خصوصی شد. این شرکت تقریبا سه 
ماه اســـت که تولیدات خود را شـــروع کرده است. فکر می کنم در طول دو روز 
آینده هم به شـــکل رســـمی خط تولید خود را افتتاح کند. برنامه این دوستان 
برای سال2025 این است که حدود 400 میلیارد تومان در بازارهای صادراتی 
فروش داشـــته باشـــند. این یکی از همان محل هایی اســـت که رئیس جهاد 
یم به آن که یک بخشـــی از بودجه  دانشـــگاهی  نیز اشـــاره کردند؛ ما امید دار
جهاد را بتواند تامین کند. موارد دیگری نیز داشـــتیم؛ مثلا پروژه های نفتی. 

از مجموعه قراردادی که تا الان منعقد شده مهم ترین و بزرگ ترین بلوک عددی 
مربوط به کدام یک از این قراردادهاســـت؟

یم که دوســـتان به  یـــک پـــروژه حـــدودا هزار و 400 میلیاردی در حوزه نفت دار
دانـــش فنـــی در حوزه نمک زدایی از نفت رســـیدند. شـــرکتی در این موضوع 
ی می کند و ما یک پروژه نمک زدایی را برای کشور انجام خواهیم  سرمایه گذار
داد. این کار دو یا سه منفعت دارد. هم آورده ای برای جهاد دانشگاهی خواهد 
ی کشور را در این موضوع کاهش می دهد.  ی وابستگی ارز داشت و هم مقدار

به لحاظ تعداد نفر هم بررســـی داشـــتید که اشـــتغال چه تعدادی از طریق این 
طرح ها میســـر می شود و در واقع اشتغال آفرینی اتفاق می افتد؟

وقتـــی کـــه مبالـــغ قرارداد ها جذب شـــود، مثـــلا در قراردادی که حـــدودا 1300 

میلیاردی در حوزه تولید داروهای نوترکیب اســـت، و بین جهاد دانشـــگاهی 
ی مشـــترک  یاســـت جمهور ی ر و بخـــش خصوصـــی و معاونـــت علمی فناور
کرات آن تمام شـــده اســـت، پیش بینی ما این است که حداقل  اســـت و مذا
500 تـــا 700مـــورد شـــغل کارشناســـی و تخصصی ایجاد کنیـــم که مخصوص 

کارشناسی ارشد و دکتری باشد. 

شما در پارک تربیت مدرس و اکنون در جهاد دانشگاهی تجربه کار در فضای 
دانش بنیان ها را داشـــتید. با توجه به اینکه ما در حال تغییر فضای دولت هم 
گر قرار باشد آسیب شناسی نسبت  به فضای اکوسیستم داشته باشیم  هستیم، ا
چه مواردی را مدنظر قرار می دهید؟ یکی از چالش جدی که در فضای علم و 
، اتصال بخش های مختلف زنجیره ارزش به همدیگر اســـت ما  فناوری کشـــور
یم و به دانش فنی هم می رسیم؛ حتی در سطوح آمادگی  تولید علم خوبی دار
فناوری، به تولید نمونه های آزمایشـــگاهی نیز می رســـیم ولی در تجاری ســـازی 
و در ختـــم آن بـــه تولیـــدی که عامه مـــردم جامعه بتوانند از آن بهره مند شـــوند و 
بتواند تاثیرگذاری بزرگی در ســـطح اجتماع داشـــته باشـــد، هنوز دچار ضعف 
هستیم. فکر می کنید چه راهکارهایی را برای تقویت این حوزه و بهبود شرایط 

این حوزه می توان ارائه کرد؟
ی  ی ساز همان طور که به درســـتی اشـــاره کردید، ما این آفت را در بخش تجار
یم؛ الان ما دانش فنی های متعددی که تولید شده  در جهاد دانشگاهی دار
یم که حتی به نمونه های صنعتی رســـیده اســـت ولی از اینکه داخل بازار  دار
کام مانده است. این مورد را در مقیاس  ی تبدیل شود، نا برود و به کسب وکار
یم. متاســـفانه محصـــولات خوبی بعدا در شـــرکت های  کلان کشـــور هـــم دار
دانش بنیان، در تیم های دانشـــجویی و اســـتارتاپ ها شـــکل می گیرد ولی در 
کام می مانـــد. ما اینجا 2 یا 3  ی نا ی ســـاز ورود بـــه بـــازار و تکمیل فرآیند تجار
دلیـــل اصلـــی را شناســـایی کرده ایم. یکی بحث این اســـت کـــه معمول این 
محصولات و دانش فنی تولید شـــده مبتنی بر فشـــار علم بوده اســـت؛ یعنی 
دانشمندی ایده ای داشته و آن را پیگیری کرده و به محصول تزریق کرده ولی 
ی ایده هایی که مبتنی بر  مبتنی بر نیاز بازار نبوده است. در هر قسمتی که رو
نیاز بازار بوده اســـت، کار کردیم و این محصول خود به خود وارد بازار شـــده 
و نتیجه گرفتیم؛ ولی در بخش هایی که مبتنی بر فشار علم یا ایده هایی که 
کام بوده است. نکته دوم بحث  هیچ کارکردی در بازار نداشته، کار کردیم نا
گر بتوانیم در دایره  ی 80 میلیونی اســـت. ا کوچک بودن بازار به عنوان کشـــور
یم، مثل کشـــورهای حوزه CIS و  ی پا را فراتـــر گذار پیرامونـــی خودمـــان مقـــدار
کشـــورهای حوزه خلیج فارس، به یک جمعیت 400 میلیونی می رســـیم یعنی 
حجـــم بـــازار مـــا 5 یا 6 برابر بزرگ تر می شـــود. از آن جایـــی که دولت جدید در 
برنامه هـــا خـــود گفـــت ما به برنامه های از قبل تدوین شـــده وفادار هســـتیم و 
برنامه های قبلی مبتنی بوده بر توسعه ارتباطات بین الملل، توسعه مشارکت 
گر این  ، ما خوش بین هستیم که ا بخش خصوصی، بهبود فضای کسب وکار
اتفاقات رخ دهد و این توســـعه انجام شـــود، خیلی از اســـتارتاپ هایی که به 
دلیل کوچک بودن حجم بازار خود در ایران شکست می خوردند، بازارشان 

توســـعه پیدا کند و بتوانند در مقیاس بزرگ تر کار کنند. 

در واقـــع شـــما بزرگ تریـــن آســـیب ها را یکی بحث عدم حرکت براســـاس نیازها 
و در کنـــار آن عـــدم تعامـــل که بتواند بازارهای بزرگ تری را در اختیار شـــرکت ها 
قرار دهد، می دانید. آیا عامل های دیگری می شود به این دو مورد اضافه کرد؟

بله، به صورت کلی این می شود که یا بازار وجود ندارد یا حجم بازار کوچک 
گر  اســـت. همچنیـــن عوامـــل خرد دیگری هم هســـتند ولی من فکـــر می کنم ا
بازار برای موضوعی کشـــش داشـــته باشـــد، بقیه موانع را خود کشـــش بازار از 

سر راه بر می دارد. 

با توجه به اینکه شـــما از اســـاتید دانشـــگاه دولتی هم هســـتید، چرا مراکز رشـــد 
و مجموعه های فناور دانشـــگاه های دولتی و مجموعه دولتی، کمتر به ســـمت 
ایـــن فضا کشـــیده می شـــوند؟ در دانشـــگاه های دولتی با ایـــن جمعیت بالای 
دانشـــجوی تحصیـــات تکمیلـــی و بـــا حضـــور اســـاتید فعال کار بـــه خروجی 
فناورانه ختم نمی شـــود. حلقه مفقوده این مورد را شـــما در کجا می بینید و فکر 

کنید چگونه باید تکمیل شـــود؟ 
صاحب نظـــران مختلـــف ممکن اســـت دلایـــل دیگری بیاورنـــد و نگاه های 
متفاوتی داشـــته باشـــند ولی بحث اصلی کوچک بودن بازار ماست. در یک 
گر حجم  ی علاقه مند نیســـت که ورود کند. ا بازار کوچک هیچ ســـرمایه گذار
ی بزرگ تر شود و بحث مبادلات مالی حل شود؛ سرمایه گذارها  بازارها مقدار
ی کنند. این خود به خود مشکل ارتباط صنعت  ترغیب می شوند سرمایه گذار
و دانشگاه را، که از نظر برخی صاحب نظران مشکل اصلی است، حل می کند 
ی ببیند موضوع خاص و محصول خاصی  و به طور طبیعی وقتی سرمایه گذار
خریدار خوب دارد و برای توســـعه آن محصول نیاز به دانشـــگاه دارد، حتما 
به دانشـــگاه مراجعه می کند و از دانشـــگاه می خواهد آن مشـــکل را حل کند. 

در حال حاضر این قضیه خیلی کم رنگ اســـت. 

بـــا توجه به اینکه پســـوند اقتصاد دانش بنیان هم بـــه مجموعه معاونت علمی 
اضافه شد، فکر کنید معاون جدید برای تقویت حوزه اقتصاد دانش بنیان باید 
به چه نکاتی دقت بیشـــتری کند یا روی چه مباحثی ســـرمایه گذاری بیشـــتری 
داشته باشد؟ انتظار شما به عنوان یکی از فعالان مطرح و بزرگ اکوسیستم علم 

و فناوری کشـــور در این حوزه، از معاون بعدی چیســـت؟ 
گر معاونت علمی در حوزه اجرا ورود نکند و در حوزه تصمیم گیری،  از نگاه من ا
ی، رفع موانع کسب وکار بتواند در دولت برود و مسائل دانش بنیان ها  نهادساز
را مطرح کند، مصوبه های خوبی از دولت بگیرد یا همین مصوبه های زمین 
مانده را به خوبی اجرا کند، خیلی موفق تر خواهد بود تا اینکه مصداقی وارد 
موضوعاتی شود. موضوعاتی که دولت باید به آنها ورود پیدا کند، موضوعاتی 
اســـت که از نظر اقتصادی برای ســـرمایه گذار توجیه کمی دارند. آنجا دولت 
ی کند؛ ولی در  بایـــد به عنـــوان یـــک نهاد بالادســـتی در آن حوزه ســـرمایه گذار
سایر موضوعات اقتصادی که توجیه اقتصادی وجود دارد، من فکر می کنم 

باید اجازه دهیم که مکانیسم بازار و مکانیسم بخش خصوصی کار خود را 
انجام دهد و معاونت بیشـــتر متمرکز شـــود بر اینکه این موانع و مشـــکلات را 

از پیش پای کســـب وکارها به خصوص دانش بنیان ها بردارد. 

به عنـــوان ســـوال پایانـــی؛ راهبـــرد اصلـــی شـــما در ادامـــه فعالیت هـــای حـــوزه 
تجاری ســـازی در جهاد دانشگاهی چیست؟

در توسعه مشارکت با بخش خصوصی، الان دو راهبرد تصویر را مد نظر قرار 
ی است که  ی- فناور داده ایم. یکی بحث گسترش پارک ها و فضاهای نوآور
گســـترش محتوا آن باقی مانده اســـت. یعنی نه اینکه از نظر فیزیکی تعداد 
یم.  ی البرز و کرمانشـــاه را دار یاد کنیم، ما الان مثلا پارک علم و فناور آنها را ز
ی اراضـــی به بخش خصوصی  گذار ایـــن بخش ها تا همین ســـال گذشـــته وا

نداشـــتند. این مورد از ســـال گذشـــته راه افتاده اســـت و الان شرکت های 
دانش بنیان می توانند اراضی را به شکل اجاره بلند مدت از پارک های 

ما بگیرند، ساخت وساز و فعالیت اقتصادی خود را در پارک انجام 
دهند و از مزایای قانونی پارک نیز بهره مند شوند. من در همین جا از 
ی های های تک  همه شرکت هایی که یا دانش بنیان هستند یا فناور
دارند یا می خواهند واحد تحقیق- توســـعه داشـــته باشند، مجددا 
دعوت می کنم از فرصتی که پارک های ما ایجاد کرده اند، استفاده 
کنند. بحث بعد امکان هزینه کرد اعتبار مالیاتی که در قانون جهش 

دانش بنیـــان آمـــده اســـت؛ یکـــی از مصادیق آن جهاد دانشـــگاهی 
است یعنی صاحبان صنایعی که مالیات پرداخت 

می کننـــد، می توانند بخشـــی از مالیات خود 
را در حـــوزه تحقیقـــات و توســـعه به عنوان 

کننـــد.  ینـــه  ینـــه مقبـــول مالیاتـــی هز هز
یکـــی از مصادیقـــی کـــه می توانـــد ایـــن 

ینـــه را در آنجـــا انجـــام دهند، جهاد  هز
یرمجموعه هـــای آن  دانشـــگاهی و ز

اســـت. بنابرایـــن از علاقه مندان 
دعـــوت می کنم با مراجعه به 

ی یا  ی ساز ســـازمان تجار
پارک هـــای مـــا، از این 

موقعیت استفاده 
کنند. 
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